
عضو ناظر مجلس در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه رایانه ای: 

 یوتیوب برای دانشگاهیان
 و فعالان اقتصادی آزاد است

عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای گفت: با توجه به ظرفیت 
موجود در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه 
رایانه ای، این آمادگی در کارگروه وجود دارد که تمام 
نیازمندی هایی را که مردم دارند و مسائل مجرمانه ای 
در آن وجود ندارد، برطرف کنیم. حجت الاسلام مهدی 
باقری در واکنش به گزارش ارائه شده از سوی کمیسیون 
صنایع مجلس درباره بررسی کیفیت اینترنت و اعلام اینکه 
»۶۴ درصد از کاربران از فیلترشکن استفاده می کنند«، 
اظهار کرد: برخی پایگاه های اینترنتی در زمان هایی بنا به 
اقتضائات مسدود شدند و رفع فیلتر نشدند؛ برای رفع فیلتر 
این پایگاه ها یک نهادی باید تقاضا دهد تا این اتفاق بیفتد و 
در جلسه ای که گزارش مربوطه در صحن مجلس ارائه شد، 
نظر وزیر ارتباطات این بود که برای رفع فیلتر برخی از این 
پایگاه ها اقدام خواهند کرد. وی با بیان اینکه »وقتی نیازهای 
مردم مرتفع نشود، طبیعتا تعدادی از آنها از فیلترشکن 
استفاده می کنند«، ادامه داد: وزیر ارتباطات و دوستان شان 
باید پیگیری کنند تا موضوع در کارگروه بررسی شود؛ قطعا 
آنهایی که ضرورت ندارد، رفع فیلتر می شوند. عضو ناظر 
مجلس شورای اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه رایانه ای گفت: همچنین تعدادی از مسدودیت هایی 
که برخی از سایت ها دارند، به دلیل تحریم هاست و ما آن ها را 
مسدود نکردیم. حتما با توجه به ظرفیت موجود در کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای، این آمادگی در 
کارگروه وجود دارد که تمام نیازمندی هایی را که مردم دارند 
و مسائل مجرمانه ای در آن وجود ندارد، برطرف نماییم. 
باقری در ادامه درباره طرح موضوع رفع فیلتر پلتفرم های 
یوتیوب و توئیتر عنوان کرد: یوتیوب و بسیاری از سایت هایی 
که فیلتر هستند برای اقشاری نظیر دانشجویان، اساتید 
دانشگاه ها، بازرگانان و تمام کسانی که به لحاظ تخصصی 
به آن نیاز دارند، در دسترس است. کارگروه اجازه داده که 
وزارت علوم و تمامی مجموعه هایی که نیازمندی هایی دارند 
با قبول مسئولیت بدون محدودیت به این پلتفرم دسترسی 
داشته باشند؛ بنابراین امروز هیچ بازرگان، فعال اقتصادی، 
دانشمند، پژوهش گر و استاد دانشگاهی را پیدا نمی کنید 
که نیاز به دسترسی به این سایت داشته، درخواست داده 
و این درخواست از طریق نهادهای مرتبط نظیر وزارت 
علوم به کارگروه ارائه شده، مشکلی در دسترسی داشته 
باشند. یوتیوب یک پایگاه برای مسائل آموزشی است و به 
لحاظ قانونی این ظرفیت وجود دارد کسی که باید به لحاظ 
تخصصی از آن استفاده کند، به آن دسترسی داشته باشد. 
وی تاکید کرد: حرف ما این است که همان اقتضایی که باعث 
شده برخی سایت ها را فیلتر کنیم، همچنان باقی است مگر 
اینکه کارشناسان اعلام کنند که مشکل برطرف شده است؛ 
لکن نسبت به افرادی که نیارمندی ضروری برای دسترسی 
دارند، این مشکلات مرتفع شده است. این نماینده مجلس 
همچنین با بیان اینکه »دسترسی به برخی سایت ها موجب 
ایجاد مشکلات اقتصادی برای کشور می شود«، اظهار 
کرد: وقتی می بینیم که برخی از سایت ها شرط   بندی را 
ترویج می کنند و بستری برای این موضوعات است، افراد 
غیرتخصصی وارد آنها می شوند، ناخواسته در دام می افتند و 
کلی پرونده قضائی شکل می گیرد، چه معنایی دارد که آن ها 
را رفع فیلتر کنیم. عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای در پایان 
تصریح کرد: اگر در کارگروه استدلال صحیحی برای رفع 
فیلتر سایتی مطرح شود، قطعا محدودیت دسترسی به این 

سایت برطرف می شود. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: بزرگان 
می روند تا بی تجربه ها بر کرسی آنها تکیه بزنند. 
برخی هم مانند عارف برای دورشدن از اتهامات 
ترجیح می دهند که بروند. علایی و صالحی 
امیری دیگر جایی در کلاس های درس دانشگاه 
ندارند اما شایعه استخدام امیرحسین ثابتی 
در دانشگاه شریف به گوش می رسد. مشخص 
نیست آموزش عالی کشور به کدام سمت 
می رود که دانشجویان از علم آموزی از محضر 
اساتید سرشناس محروم شده و آنانی که عامل 
حاشیه سازی هایی بود ه اند، ردای استادی بر 

تن می کنند. 

   حتی علایی تحمل نشد
ظاهرا دامنه حذف اساتید به معتمدان 
هم رسیده است و دیروز خبر رسید حسین 
علایی هم از تدریس در دانشگاه کنار گذاشته 
نامش  او شخصیتی است که  شده است. 
با دفاع مقدس گره خورده و فداکاری ها و 
ایثارگری هاش در مسیر انقلاب قابل کتمان 
نیست. برخی بر خلاف او درصدد جلوس بر 
کرسی های مدیریتی بودند اما او از حریت 
خاصی برخوردار بود که مانع قدرت طلبی 
می شد. سعی کرد روزگار را همانند مردم 
عادی با حقوق مشاغلی که به سبب دانش و 
مهارتش در اختیار داشت، بگذراند. او پس از 
مسئولیت های مهم نظامی که داشت، مدتی 
مدیرعامل هواپیمایی آسمان شد و در دوره 
مدیریتش اقدام به تسویه کلیه بدهی های 
رئیس  کرد.  شرکت  این  شده  انباشته 
هیات مدیره شرکت ملی نفت کش ایران بود. در 
برخی دانشگاه ها تدریس کرد اما در سال 1۴02 
اجازه تدریس به او نمی دهند. هنوز دلیل این 
تصمیم اعلام نشده اما خبر ممنوع التدریسی او 

منتشر شده است. 

   حملات بی اثر به علایی
در دولت احمدی نژاد حملاتی به او صورت 
گرفت به نحوی که در سال 90 به بهانه انتشار 
یادداشتی از علایی در روزنامه اطلاعات، بدون 
توجه به سوابق انقلابی و دفاع مقدسی او، 
بر روی دیوار خانه اش شعارهایی نوشتند. 
تجمع کنندگان با در دست داشتن پلاکاردها 
و کاغذهایی با مضامین »سردار بیدار شو«، 
»سردار حسین علایی مردود است«، »ملاک 
حال فعلی افراد است« مواضع علایی را محکوم 
و خواستار عذرخواهی وی شدند. حسین علایی 
با غرور بیگانه بود بنابراین برای جلوگیری از 

تنش در کشور توضیحاتی درباره یادداشتش 
منتشر کرد. پس از انتشار دومین جوابیه 
حسین علایی درخصوص مقاله 19 دی و 
ابراز وفاداری به نظام اسلامی و رهبری معظم 
انقلاب، حضرت آیت ا... خامنه ای، جمعی از 
سرداران سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که 
پیش از این طی نامه ای به علایی از مواضع او 
ابراز گلایه کرده بودند، دومین نامه  خود خطاب 
به حسین علایی، را منتشر کردند که در آن 
آمده بود: »حسین علایی، پیمان پایداری خود 
را با ارزش های متعالی انقلاب نخواهد شکست، 
ضمن دلجویی از آن برادر ارجمند که در این 
چند روزه به دلیل برخی واکنش ها که ناشی  
از احساس تکلیفی مقدس نیز بود، از دوستان و 
دوستداران خود نگران و رنجیده خاطر شدید، 
بار دیگر به امت قهرمان و همواره در صحنه 
اطمینان می دهیم که ما سپاهیان و مریدان و 
دلدادگان رهبر فرزانه انقلاب، تا جان در بدن 
داریم با آرمان های سترگ شهدا خواهیم 
ماند.« او سال 1۴01 هم در یادداشتی برای 
روزنامه جمهوری اسلامی، به ارائه 1۴ راهکار 
برای پایان اعتراضات مردمی پرداخت که یک 
بند آن چنین است:»رفتار خودی داشتن با 
معترضان و استفاده از شیوه قرآنی رحماء بینهم 
و درگیر نشدن با مردم« علایی به تازگی هم 
به ارائه راهکارهایی برای حضور کاندیداهای 
همه جریان ها در انتخابات پرداخته که ظاهرا 
به مذاق برخی خوش نیامده و زمینه اخراج او از 

دانشگاه را فراهم کردند. 

   صالحی امیری هم اخراج شد
رضا صالحی امیری هم از تدریس در دانشگاه 
علوم و تحقیقات منع شد. وی رئیس کمیته ملی 
المپیک ایران، قائم مقام و معاون امور اجتماعی 

و فرهنگی شهرداری تهران، وزیر ارشاد و رئیس 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران بوده است. 
او در آغاز کار دولت حسن روحانی، هفتاد روز 
سرپرست وزارت ورزش و جوانان جمهوری 
اسلامی ایران بود و او پیش از این در وزارت 
اطلاعات، مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری و معاونت پژوهش های فرهنگی و 
اجتماعی مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 

تشخیص مصلحت نظام فعالیت می کرد. 

   ثابتی هم نشد 
برخی سایت های خبری روز گذشته نوشتند: 
»بعد از جنجال چند روزه به علت اخراج برخی 
اساتید منتقد از دانشگاه که با اخراج دکتر 
علی شریفی زارچی در روز گذشته به اوج 
رسید، حالا در فضای مجازی اخباری مبنی بر 
استخدام امیرحسین ثابتی، مجری شبکه افق 
در دانشگاه صنعتی شریف منتشر شده است.« 
گفته می شود ثابتی برکرسی علی شریفی 
زارچی از معدود اساتیدی خواهد نشست. ثابتی 
در دانشگاهی تدریس خواهد کرد که از رتبه 
علمی بالایی برخوردار است و اساتید بی تجربه 
دانشگاه  این  استادی  مقام  در  جایگاهی 
ندارند. ثابتی حضورش در دانشگاه شریف 
را اینگونه تاییدکرد: »صبح امروز تعدادی از 
اکانت های فیک توئیتر، کانال های اصلاح طلب 
و ضدانقلاب پروژه مشترکی را شروع کردند؛ 
چرا امیرحسین ثابتی قرار است از مهرماه در 
دانشگاه شریف درس انقلاب اسلامی را تدریس 
کند؟ چرا نباید در دانشگاه تدریس کنم؟ مگر 
قرار است با 1۵ سال تحصیل در رشته علوم 
سیاسی از مقطع لیسانس تا فوق لیسانس و 
دکترا، بروم فیزیک کوانتوم درس بدهم؟ لذا 
ارتباط این مساله را با اخراج فلان استاد از این 

دانشگاه متوجه نمی شوم. چون نه قرار است 
رشته او را درس بدهم و نه قرار است در دانشگاه 
شریف هیات علمی شوم. چطور تدریس یک 
فارغ التحصیل علوم سیاسی در رشته انقلاب 
برایشان عجیب است اما در برابر تدریس زبان 
عادل فردوسی پور در دانشگاه شریف تعجب 
نمی کنند و حتی برایشان مساله نیست؟ آنها 
از اثرگذاری بنده حقیر ناراحتند. اهمیتی هم 
ندارد چون این تازه اول کار است.« ساعتی پس 
از انتشار متن ثابتی بود که کانال دانشگاه شریف 
نوشت: نام استاد درس گروه 1۶ انقلاب اسلامی 
با کد ۳۷۶2۶ که قرار بود ویژه ورودی های ۴02 
و با تدریس »امیرحسین ثابتی« ارائه شود، فعلا 
از روی سامانه edu برداشته شد و ظرفیت 
درس هم منفی یک نوشته شده که به معنی 

معلق بودن کلاس است. 

   عارف استعفا داد
در روزهای گذشته شایعاتی درباره رای عارف 
به اخراج اساتید منتشر شد که واقعیت نداشت. 
دیروز محمدرضا عارف از هیات جذب دانشگاه 
شریف استعفا داد. او گفت: بارها از روند حاکم 
بر هیات های جذب در دانشگاه ها گلایه کرده ام. 
درخصوص تبعات عدم تمدید قرارداد اساتید 
نخبه ای همچون شریفی زارچی هشدار دادم، 
با اینگونه برخوردها باعث ریزش نیروهای نخبه 
می شویم. اوافزود: وضعیت موجود در نهادهای 
علمی کشور که به واسطه دخالت های مستمر 
نهادهای بیرون از دانشگاه تبدیل به یک اداره 
معمولی شده را به هیچ وجه زیبنده آموزش 
عالی کشور نمی دانم، سال گذشته نیز در 
نامه ای به رئیس جمهور محترم نسبت به تبعات 
برخوردهای امنیتی با اساتید و دانشجویان 

هشدار داده بودم.
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گــــزارش

سفیر انگلیس در سال 84:

رئیس جمهور ایران، شهردار تهران است
در بخشی از خاطرات محسن رفیق دوست، اولین وزیر 
سپاه جمهوری اسلامی در کتاب »برای تاریخ می گویم«، به 
ماجرای انتخابات 1۳۸۴ اشاره شده است. در ادامه این کتاب 
آمده است: »مهندس باهنر« به من زنگ زد، گفت آقای ثمره 
هاشمی که خواهرزاده من است و آقای احمدی نژاد و... ، 
این ها آدم های خوبی اند و بیکارند، اگر بشود در بنیاد به آنها 
کار بده! هیات مدیرۀ شرکت آتی ساز را تغییر دادند و آقای 
احمدی نژاد و هاشمی ثمره و... شدند هیأت مدیره شرکت آتی 
ساز! چند بار گزارش هایی راجع به عدم پیشرفت آنجا به من 
شد. تا یک روز از آقای علیزاده پرسیدم: با اینها چکار کردی؟ 
گفت: عوض شان کردم، چون واقعا نمی توانستند کار کنند. 
بعد، یک هو ایشان شد شهردار تهران! و... اما گزارش اصلی، 
سفیر فلسطین با من رفیق است. آمد پیش من، گفت: فلانی، 
دیشب جلسه همه )سفرای خارجی مقیم ایران( بود و بحث 
انتخابات )1۳۸۴( ایران شد، هر کس چیزی می گفت، یکی 
می گفت آقای هاشمی می شود، دیگری می گفت قالیباف، 
یکی هم می گفت آقای لاریجانی... »سفیر انگلیس« سرش 
پایین بود چیزی نمی گفت. از ایشان سوال کردیم، شما چرا 
حرف نمی زنید؟ سرش را بلند کرد و گفت: همه تون اشتباه 
می کنید! »رئیس جمهور ایران، شهردار تهران است!« ما با 
تعجب به همدیگر نگاه کردیم و درحالیکه سعی می کردیم 
بابت این گاف بزرگ سفیر انگلیس جلوی خنده خود را 
بگیریم. به او گفتیم: او که ثبت نام نکرده؟ گفت: خب ثبتنام 
می کند. خواستم این خبر را به تو بدهم...  چند روز بعد قبل 
از اینکه مرحله دوم انجام شود، زواوی )سفیر فلسطین( آمد، 
گفت: »دیشب جلسه تشکیل شد، قبل از اینکه وارد بحث 
شویم، به سفیر انگلیس گفتیم: احمدی نژاد ثبت نام کرد و 
جزو دو نفر دوردوم شد، اما رأی آقای هاشمی بیشتر است؟ 
گفت همان که اول گفتم، رئیس جمهور ایران، شهردار تهران 
است!  گفتنی است که ریچارد دالتون سفیر انگلیس در تهران 

در سال 1۳۸۴، بوده است.

نکـــته

ذره بین

عزل و نصب اساتید در سایه سیاست! 

 اخراج سردار علایی، صالحی امیری  
و استعفای عارف؛ انتظار مجری افق! 

   پاسخ دانشجویان محروم شده از اساتید با تجربه را چه کسی می  دهد؟

آرمان ملی- احسان اسقایی: بازگشت به توافق هسته ای 
بر اساس آنچه ایران می خواست یعنی بسته شدن تمامی 
پرونده های باز در آژانس بین المللی انرژی اتمی به آرامی 
درحال اجراست.  چندی قبل دبیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی درگزارش خود اعلام کرد که به نتایج مثبتی در مورد دو 
سایت »آباده« و »مریوان« رسیده است و بعدها اعلام شد که 
این دو پرونده از منظر ایران و آژانس بسته شده است. این 
گزارش آژانس دقیقا زمانی اعلام شد که رسانه ها با وجود صدور 
یک قطعنامه از سوی آژانس در نشست قبلی و موضع گیری 
سرسختانه اروپایی ها احتمال می دادند آژانس پرونده ایران 
را به شورای حکام و احتمالا در مرحله بعد به شورای امنیت 
ارسال کند. جایی که احتمال اعمال مکانیزم ماشه در آن علیه 
کشورمان دور از ذهن نبود. در خاطر داریم آن روزها که ایران و 
آمریکا به واسطه اروپایی ها به توافق برای بازگشت به برجام در 
دولت روحانی و حتی اوایل دولت رئیسی رسیدند، ایران یکباره 
درخواست بسته شدن پرونده های خود را در آژانس ضمیمه 
پیش نویس توافق کرد و آمریکا نیز اعلام نمود مرجع بسته شدن 
پرونده های ایران آژانس است. شاید تهران به دنبال آن بود که 
چون ماجرای بسته شدن PMD که پرونده ای پرپیچ و تاب بود، 
پرونده های دیگرش بسته شود اما در آن زمان »کری« و ظریف 
توانستند به صورت سیاسی آن پرونده را ببندند اما اکنون هیچ 
مذاکره مستقیمی در کنار نیست که به نوعی با اعمال فشار 
بر آژانس سایر پرونده های ایران هم بسته شود. از این منظر 
طول کشیدن بسته شدن پرونده های ایران در آژانس با توجه 
به خواسته ایران کاملا منطقی است و پرواضح است که تهران 
می دانست با اعمال این خواسته بازگشت به برجام با تاخیر 

روبه رو خواهد شد اما دیگر چوبی لای چرخ نخواهد ماند.!

    مذاکرات مخفی و توافق نانوشته
هرچند بر زمین ماندن تلاش اروپایی ها در احیای برجام 
موجب شد آن ها پرونده میانجیگری بین تهران و واشنگتن را به 
اتهام صدور پهپادهای ایرانی به  روسیه گره بزنند و به این بهانه 
تحریم های مختلفی را علیه ایران اعمال کنند اما از آنجا که هم 
تهران و هم آمریکا خواستار بحرانی تر نشدن شرایط هسته ای 

بودند مذاکرات را به واسطه کشورهای حاشیه خلیج فارس 
پیش بردند و یک مقام امنیتی آمریکا با مقامات ایرانی به واسطه 
هیات های عربی با هم گفت وگوی کردند. آمریکا احتمالا فقدان 
جهش به سمت غنی سازی با خلوص بالا را از ایران درخواست 
کرده و از سوی دیگر پرونده هسته ای تهران را به پرونده آزادی 
گروگان ها گره زده است. از سوی دیگر تهران در برابر آزادی 
زندانیان آمریکایی خواسته هایی از جمله آزادی پول های بلوکه 
شده خود در کره جنوبی  و عراق را خواستار شد و پرواضح است 
جهش صادراتی نفت ایران در ماه های اخیر نیز جزئی از این 
توافق نانوشته برای توقف و حتی کاهش تنش ها بین طرفین 
است. چندی پیش حتی خبری در مورد رقیق سازی اورانیوم 
۶0 درصد در ایران رسانه ای شد. اگر چه روزگذشته این مساله 
به صورت ضمنی تکذیب شد. محمد اسلامی، رئیس سازمان 
انرژی اتمی، در مراسم رونمایی از »رادیونوکلئید سزیم- 1۳۷« 
گفت: غنی سازی اورانیوم در ایران »طبق برنامه اقدام راهبردی در 
چارچوب تدابیر کلی نظام انجام می شود.« رسانه ها این سخن 
اسلامی را اینگونه تحلیل کردند که تهران اقدام به رقیق سازی 
اورانیوم ۶0 درصد خود نکرده است اما از سوی دیگر می توان 
این برداشت را هم در ارتباط با سخنان اسلامی داشت که اگر 
قرار باشد تهران اقدامی در این زمینه انجام دهد در چارچوب 
تدابیر کلی نظام خواهد بود. تمامی این داده ها نشان می دهد که 
طرفین در حال نزدیک کردن خود به خواسته نهایی یعنی احیای 

برجام هستند.
 

    پرونده با دو سوال باقی مانده بسته می شود؟
رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به سوالی درباره شرکت 
در نشست سالیانه آژانس بیان داشت: »در این نشست حاضر 
می شوم و ان شاءا... امسال حضور قوی تری خواهیم داشت. چند 
سند است که در آژانس باید تصمیم گیری شود که درباره آنها ما 
هم به عنوان عضو باید بررسی و نظر دهیم.« وی درباره احتمال 
سفر گروسی به تهران گفت: »تنظیمات ما با آژانس برقرار است و 
رفت و آمدها ادامه دارد. آقای کمالوندی اخیرا به وین سفر کردند 
و معاون آقای گروسی هم به ایران می آید و ما هم در کنفرانس 
عمومی سالانه آژانس در اواخر شهریور شرکت می کنیم و در 

حاشیه آن با آقای گروسی دیدار و گفت وگو خواهیم داشت.« 
به نظر اگر تحرکات ایران و آمریکا را در کاهش تنش در کنار هم 
قرار دهیم. خروج زندانیان آمریکایی از زندان را باید در برابر آزادی 
پول های تهران در کره جنوبی و عراق بنشانیم و از سوی دیگر آنچه 
احتمال کاهش سطح غنی سازی ۶0 درصدی اعلام شده را در برابر 
بسته شدن دو پرونده دیگر ایران در آژانس قرار دهیم در نهایت 
باید به این نتیجه برسیم که اصل وجود مذاکرات محرمانه جدی تر 
از اخبار رسانه هاست و بعید نیست در آینده شاهد تحولاتی یکباره 
بازگشت به برجام باشیم. ایران یک سیاست را به صورت قدرتمند 
و البته منطقی اعلام کرده اول باید تحریم ها برداشته شود و بعد 
از تایید این موضوع در تهران ایران هم گام های بازگشت به اصل 
توافق وین را برخواهد داشت. به نظر همه چیز بر اساس همین 
چارچوب در حال پیگیری است و حل شدن گام به گام مسائل 
خود نشان دهنده نوعی توافق برای حل مساله بزرگ تر یعنی 

بازگشت به برجام است. 

    ورود عمان به میانجیگری هسته ای
اگرچه عمان تلاش هایی برای کاهش تنش بین تهران و 
واشنگتن را در دستور کار داشته و هر بار خبرهایی از سوی آنها 
در زمینه آزادشدن دارایی های تهران و همچنین آزادی زندانیان 
آمریکایی مخابره می شود اما به نظر آنها به میانجیگر هسته ای هم 
تبدیل شده اند. آخرین خبرها از کانال عمان در ارتباط با مذاکرات 
این است که »وزیر امور خارجه ایران در گفت وگوی تلفنی با 
همتای عمانی ضمن قدردانی از تلاش سازنده سلطان عمان، 
مواضع اصولی جمهوری اسلامی ایران درباره روند مذاکرات رفع 
تحریم ها را تبیین کرد. همچنین وزیر امور خارجه ایران در این 
گفت وگو بر آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای نهایی کردن 
مفاد سند راهبردی همکاری های جامع دو کشور تأکید کرد. 
بدر البوسعیدی وزیر امور خارجه سلطنت عمان نیز از آمادگی 
کشورش برای تداوم ایفای نقش سازنده در موضوعات مورد 
اهتمام مشترک  را مورد تأکید قرار داد.« به نظر اظهارنظر مقامات 
عمان در مورد مساله رفع تحریم ها در آن معناست که احتمالا 
عمان نقشی برابر با اروپایی ها برای بازگشت به برجام در نزد ایران 

و آمریکا پیدا کرده است. 

»آرمان ملی« آخرین تحولات هسته ای را بررسی می کند؛ 

بسته شدن پرونده های ایران در آژانس قوت گرفت
      عمان جایگزین اروپا در مذاکرات هسته ای

کاری کنیم بین نیروهای انقلابی 
اختلاف نباشد

هراس حدادعادل از شکاف 
اصولگرایان!

آرمان ملی: نگران اختلاف و شکاف در 
زمان انتخابات هستند. اصولگرایان در بسیاری 
مواقع در زمان انتخابات دچار چالش می شوند 
و همین اختلافات سبب انشقاق و پیروزی با 
حداقل رای می شوند. این وضعیت در شرایطی 
است که اصلاح طلبان در انتخابات حضور 
نداشته باشند، چرا که در صورت حضور آنها، 
اختلاف میان اصولگرایان مانند زمانی نیست 
که اصلاح طلبان غایب هستند. از هم اکنون 
کنایه ها میان اصولگرایان شروع شدند. به عنوان 
نمونه این چنین مطرح می کنند: »تشکیل 
شورای ائتلاف و شورای وحدت و آنچه این 
دو شورا در انتخابات سال های 9۸ و 1۴00 
پشت سر گذاشتند به خوبی گویای انتظار هر 
یک برای در دست گرفتن یا حفظ قدرت 
تاثیرگذاری و تصمیم گیری در بین اصولگرایان 
است. در سکوت بسیاری از چهره ها و گروه های 
سنتی اصولگرا می توان این استدلال را شنید 
که حالا که صدای نقد ها از »شورای ائتلاف 
نیرو های انقلاب اسلامی« بلند شده، چرا 
راهبری و تصمیم سازی نباید حق شورای 
وحدت باشد.« جبهه پایداری از جریاناتی است 
که نقش بالایی در اختلاف میان اصولگرایان 
دارد. پایداری ها پس از سه انتخابات اخیر 
مجلس، شورای شهر و ریاست جمهوری انجام 
شد، کرسی های مهمی را به دست آوردند، اما 
آن ها همچنان دست بالا را ندارند و رقبای 
درون جریانی اصولگرا فاصله بین آن ها و 
اهداف شان به شمار می روند. چنانچه تاکنون 
این جریان در همراه سازی سایر اصولگرایان با 
خود چندان موفق و توانمند نبوده است بنابراین 
پر بیراه نیست که درصدد اختلاف افکنی در 

انتخابات مجلس دوازدهم باشند.
 

    نگرانی حدادعادل چیست؟
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
سوال هایی را مطرح کرد و اظهار داشت که 
پاسخ به این سوالات می تواند تحلیل جامعی 
از انتخابات 1۴02 به ما بدهد و استراتژی 
انتخاباتی نیروهای انقلاب را مشخص کند. 
تأثیر اغتشاشات سال گذشته بر انتخابات 
امسال، مشارکت احزاب اصولگرا و اصلاح طلب 
در انتخابات، رقابت درون گروهی جریان 
نیروهای انقلاب و آثار ارائه فهرست های مختلف 
انتخاباتی، مشارکت کل جامعه در انتخابات و ... 
از جمله گزاره هایی بود که وی در سؤالات خود 
مطرح کرد. غلامعلی حدادعادل اظهار داشت 
که ما در انتخابات اسفندماه هم به دنبال افزایش 
مشارکت و هم به دنبال تشکیل مجلس انقلابی و 
کارآمد هستیم. وی تصریح کرد: تلاش می کنیم 
نیروهای مؤمن و متعهد و متخصص و عاقل 
و خردمند را به مجلس بفرستیم. حدادعادل 
ضمن اظهار امیدواری نسبت به احتمال رفع 
اختلاف شورای وحدت و شورای ائتلاف، 
افزود: این یک وظیفه شرعی است که کاری 
کنیم بین نیروهای متدین و انقلابی اختلاف 
نباشد. حدادعادل در ابتدای سخنان خود به 
تحلیلی از اغتشاشات سال 1۴01 پرداخت و 
با انتقاد از احزاب و تشکل هایی که عکس العمل 
درخور و شایسته نداشتند، به ویژگی های یک 
تشکیلات سازمان یافته اشاره کرد و بیان داشت: 
تشکل های سیاسی ما پیر شده اند و نتوانسته ایم 
جوانگرایی کنیم؛ با وجود اینکه منطق انقلاب 
روشن است و با این منطق می توان جوانان را 
جذب کرد، اما زیرساخت های صحیح را ایجاد 
نکرده ایم. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در تحلیل فضای سیاسی کشور و موضوع روابط 
خارجی افزود: آمریکایی ها هیچگاه کاری در 
جهت تقویت جمهوری اسلامی ایران نخواهند 
کرد. حتی اگر وعده ای بدهند، هیچگاه کاری که 
به نفع جمهوری اسلامی ایران باشد و در جهت 
تقویت آن باشد انجام نخواهند داد. حدادعادل 
اظهار داشت: غرب می داند که بنیه اقتصادی 
برای جمهوری اسلامی یعنی موفق شدن 
نظام و رضایت مردم و غرب این را به هیچ وجه 
برنمی تابد. وی افزود: غرب به شدت از ظهور 
اسلام به عنوان یک قدرت سیاسی نگران است 
و با تمام قوا می خواهد اجازه ندهد که انقلاب 
اسلامی، این نمونه حاکمیت اسلام موفق شود. 
فشارهایی که از روز اول انقلاب به ملت ما آوردند 
بهای ایستادگی ما در برابر زورگویی های غرب 

و آمریکاست.

   تغییر نظر حدادعادل
نکته قابل تامل آنجاست که آذرماه سال 
گذشته حداد عادل در کسوت رئیس شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی تصریح کرده 
بود: »وظیفه اصلی خود را دفاع از انقلاب  و 
حفظ و دفاع از انقلاب را در پیروی از ولایت 
فقیه می دانیم. شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی وقتی موفق خواهد بود که نه فقط در 
انتخابات پیروز شود بلکه در هر صحنه ای که 
انقلاب نیاز داشت، با آگاهی و بصیرت به میدان 
بیاید. حدادعادل با بیان اینکه دشمنی ها و 
مسائل روزی حل می شود که انقلاب دیگر از 
استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی حرفی 
نزند، بیان کرد: حوادث اخیر نشان داد که باید 
وحدت داشته باشیم. وحدت یعنی تحمل 
اختلاف سلیقه.« اظهارات گذشته او رد 
اختلاف نبود بلکه تحمل تفاوت دیدگاه بود اما 

اخیرا از رفع اختلافات سخن می گوید.


